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داشت نه فایده ای  وفاقی که نه معنایی خواهد 
آلبــرت هیرشــمن در چنین 

ادامـه از 
صفحه

اول
مواقعی از سه امکان سخن 
می گویــد: خروج، اعتراض و 
رابطه  یک  وفاداری.دولــت 
اجتماعــی اســت. هرچنــد در دولت 
بلوک های قدت متعددی وجود دارند و 
یکدست نیســتند، ولی جامعه از دولت 
توقــع دارد  در ارتباط با مســائل اصلی، 
توافقی ســاختاری بین ایــن بلوک های 
قــدرت ایجــاد کنــد. ایجاد وفــاق بین 
بلوک های قدرت ابزاری است که دولت 
بتواند به توافق با جامعه عمل کند. به 
همین دلیل است که دولت، امتیازهایی 
در ســاختار قدرت بــه گروه های رقیب 
 ۱۴۰۳ ســال  انتخابــات  در  می دهــد. 
توافقی بیــن جامعــه و رئیس جمهور 
منتخب بر سر موضوعاتی شکل گرفت 
که یک طرف یعنی نیمی از جامعه، به 
تعهد خــود مطابق آنچــه طرف دیگر 
در  مشــارکت  یعنــی  می خواســت، 
انتخابات، عمــل کرد. اما آیا طرف دیگر 
بعد از گذشــت چند ماه به بخشــی از 
توافق عمل کرده یا انتظار می رود عمل 
کنــد؟ معنــا و تصویر ذهنی افــراد این 
اســت که آیا قــول طــرف اول عملی 
می شــود و هنوز به آنها وفادار اســت؟ 
توافقاتی مانند افزایش سرعت اینترنت 
و برچیدن بســاط فیلترینــگ، مواجهه 
نادرســت با مســئله پوشــش در انظار 
عمومی، گشــایش در ارتباط و تعامل با 
کشورهای مختلف، جلوگیری از طرد و 
به حاشیه رانی افراد و گروه های مختلف 
با  اقتصادی  سیاســت گذاری  جامعــه، 
ملاحظه بهتر کردن سطح زندگی طبقه 

پایین و متوسط جامعه و ... .
ممکن است درک و فهم افراد در یک 
رابطــه اجتماعی مبتنی بــر توافق  تغییر 
کند. ممکن است ذهنیت ها این گونه شود 
که طرف دیگر، یا نمی خواهد یا نمی تواند 
توافقات را اجرائی  و سهم خود را ادا کند. 
گاهی ممکن است شرایطی به وجود بیاید 
و طــرف اول، در اینجا منظــور دولت، به 
صراحت یا به  صــورت ضمنی اعلام کند 
که قادر نیست با توجه به شرایط، وظایف 
مبتنــی بر قــرارداد با جامعــه را اجرائی 
کنــد. در این حالــت، دولــت  در مرحله 
نخست باید چنین موضوعی را صادقانه و 
شجاعانه به جامعه اعلام کند. دوم اینکه 
بدانــد آیا جامعه نیز همــان فهم و درک 
دولت از شــرایط  برای به تعویق انداختن 
توافقات را دارد؟ گاهی نیز ممکن اســت 
دولت عجولانه اعلام کند به ســهم خود 
در توافــق عمل کرده اســت. رســیدگی 
بــه پرونده اخــراج و تعلیق اســتادان و 
دانشــجویان از معدود موضوعاتی است 
که دولت کم وبیش در حال اجرائی کردن 
توافق با جامعه است. اگر دولت در انجام 
توافق با جامعه عقلانی و صادقانه رفتار 
نکند و ســهم خــود را در ارتباط با توافق 
بی معنی  وفــاق  دولــت  نکند،  اجرائــی 
انجام شــده  توافق  یعنــی  بــود؛  خواهد 
و وفــاق اعلامی، نــه معنایــی دارد و نه 
فایده ای. امــا طرف دیگر کــدام گزینه را 
در صــورت عــدم انجام تعهــدات طرف 
اول یعنــی دولت انتخاب می کند؟ خروج 
تعداد بیشــتری از توافق برای مشــارکت 
در امور و کاهش احتمــال انتخاب گزینه 
وفاداری توسط افراد، مسئله ای است که 

دولت باید به آن بیندیشد.

شمال غرب کشور  تذکر جدی درباره قوم گرایی در 
 بی تفاوتی در برابر این پدیده 

ادامـه از 
صفحه

اول
حتی امنیت ملی را می تواند 
برای  بکشــاند.  چالــش  به 
مواجهه با این پدیده باید کار 
ریشــه ای و اساســی صورت گیــرد. با 
مماشــات با قوم گرایی بــه بهانه ایجاد 
بالانس و تعــادل و موازنــه گروه های 
سیاسی مختلف نمی توان به حکمرانی 
خوب پرداخت. جریان قوم گرا از سویی 
پا در محافل خارجی دارد و از دیگر سو 
بنیان هــای نظــم و انســجام را تهدید 
می کند. اما اینکه بخشی از جریان هایی 
که با قوم گرایی به دنبال پیشبرد اهداف 
خــود هســتند، موضوعی نیســت که 
به ســادگی بتوان از کنار آن گذشت. در 
شرایط بســیار حســاس و خطیر کشور 
برای این بیمــاری باید پیش از آنکه دیر 
شود، درمانی پیدا کرد. آیا عجیب نیست 
کــه در شــرایط بســیار ملتهــب امروز 
منطقه و جهان گروهی از درون کشــور، 
قوم گرایانــه در حال تحریک دیگر اقوام 
ایرانی هستند؟ به ویژه آنکه توجه شود 
تاکنــون حمله  ایــران  کدام همســایه 
اســرائیل به ایــران را محکــوم نکرده 

است؟ آیا این قرینه تصادفی است؟

نوامبر دوراهی تهران در  ۵ 
در ادامــه تحلیل های این فعال سیاســی اصلاح طلب، وی معترف  

است  «فرصت تنش زدایی با آمریکا در دوره روحانی و رئیسی از بین 
رفت و اکنون دولت پزشــکیان در بدترین شــرایط ممکن منطقه ای، 
کمتریــن شــانس را برای آغاز مذاکــرات با آمریکا، چــه در صورت 
پیــروزی هریس و چه در صــورت موفقیت ترامپ دارد و هــر مذاکره ای صرفا 
برای کنترل وضعیت و جلوگیری از تصاعد تنش اســت». علی صوفی در ادامه 
گپ وگفت  خود با «شــرق» و ذیل توصیه ای به دولت پزشکیان، چنین می گوید: 
«در صورت پیروزی دونالد ترامپ، باید با شناخت دقیق  از خلق و خوی شخصی 
وی، با او (ترامپ) رفتار کرد تا به جای گزینه جنگ از اهرم دیپلماسی در جهت 
تنش زدایی با آمریکا نهایت اســتفاده را برد». در ســایه چنیــن تحلیلی، فعال 
سیاســی اصلاح طلب  «دیپلماسی را مقوله ای بســیار ظریف، حساس، دقیق و 
پیچیــده می داند»؛ تا جایی که از منظر او، «حتی باید روی روان شناســی فردی 

همچون ترامپ برای آغاز مذاکرات دقت نظر داشت».

 نورمحمدی: دولت پزشکیان برای آغاز مذاکرات با دولت جدید آمریکا باید سه گام 
را بردارد

ســعید نورمحمدی هم به عنوان فعال سیاسی در گپ وگفت خود با «شرق»، 
تحلیلی مشابه با عباس عبدی و علی صوفی دارد و قائل به این نیست که  «پیروزی 
کامالا هریس می تواند یک فرصت برای دولت پزشــکیان باشد»، بلکه به باور این 
عضو حزب ندای ایرانیان، «بازگشت ترامپ به کاخ سفید تنها تهدید بیشتری برای 
ایران نســبت به روی  کار آمدن نامزد دموکرات ها دارد». در تشریح این گزاره، فعال 
سیاســی اصلاح طلب اعتقاد دارد:  «رویکردها، سیاست ها و مبانی فردی همچون 
دونالــد ترامپ در قبال جمهوری اســلامی ایران خطرناک تر خواهــد بود، اما این 
خطرناک بودن لزوما به معنای آن نیست که پیروزی کامالا هریس می تواند به آغاز 
مذاکرات ایران و آمریکا منجر شــود». البته نورمحمدی درباره سیاســت احتمالی 
دونالد ترامپ در صورت پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، به این نکته 
اشــاره دارد که  «افرادی با خلق و خوی وی (ترامپ) که جدیت بیشــتری در تقابل 
و ســتیز با تهران دارند، بــه همان اندازه آماده مذاکــره و گفت وگو با طرف مقابل 
هستند». از این منظر است که عضو حزب ندای ایرانیان،  دولت ترامپ را هم قابل 
مذاکــره می داند . منتها در تکمیل این نکته، نورمحمدی با ارجاعی به سرنوشــت 
مذاکرات ایالات متحده آمریکا و کره شمالی در دوره دونالد ترامپ، «پیگیری چنین 
مذاکراتی بین تهران و واشــنگتن را چندان مثمرثمــر نمی بیند» و به همین دلیل 
اســت که سخنگوی حزب ندای ایرانیان، با قاطعیت از پیروزی و به نتیجه رسیدن 
مذاکــرات، هم در صــورت پیروزی ترامپ و هم در ســایه راهیابی هریس به کاخ 
سفید، سخن نمی گوید  و معترف است  «در شرایط کنونی منطقه باید منتظر تعیین 
تکلیف انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا و روند تحولات پیش رو بود». در ادامه 
آنچه مطرح شد، فعال سیاسی اصلاح طلب در سرفصل دیگری از تحلیل  خود، به 
سه گام یا سه پیش شرط برای آغاز مذاکرات مؤثر دولت پزشکیان با دولت جدید در 
آمریکا بعد از انتخابات ریاست جمهوری این کشور  اشاره دارد که گام نخست، «ناظر 
بر تقویت وفاق، انسجام و اتحاد داخلی کشور است». در گام دوم، نورمحمدی  روی 
«پیگیری هر چه جدی تر دیپلماســی منطقه ای و پیرامونی ایران» متمرکز می شود  
که به گفته او، «چند هفته   اســت  توســط عباس عراقچی، وزیــر امور خارجه، در 
حال اجرائی شدن است». با این حال، سخنگوی حزب ندای ایرانیان متذکر می شود  
«باید این دیپلماســی منطقه ای با جدیت هر چه بیشتری پی گرفته شود تا به نتایج 
ملموسی دست پیدا کند»؛ چرا که از منظر وی، «باید با دیپلماسی منطقه ای و ایجاد 
منافع مشترک، وضعیت ایران با همسایگان قدری بهبود پیدا کند و پس از آن وارد 
گام ســوم شد» که از زاویه نگاه نورمحمدی، «شامل تنش زدایی و آغاز مذاکرات با 
کشورهای اروپایی است». با ذکر این نکته، نورمحمدی از زاویه دیگری به موضوع 
مذاکرات دولت پزشکیان با دولت جدید آمریکا ورود می کند و یادآور می شود: «در 
کنار قوه مجریه، دولت و وزارت امور خارجه، باید سایر نهادها مانند مجلس شورای 
اسلامی و نمایندگان نیز حمایت کافی را از مذاکرات احتمالی پیش رو داشته باشند؛ 
کما اینکه دیگر ارگان ها هم باید چنین حمایتی را در دستور کار قرار دهند». از سوی 
دیگر، به گفته این فعال سیاســی اصلاح طلــب، «باید از برخی اقدامات ضد وفاق 
ملی مانند بازداشــت روزنامه نگاران جلوگیری کرد». بنابراین این چهره سیاسی در 
مبحث تقویت وفاق ملی و انســجام داخلی،  قوه قضائیه را هم مســئول می داند . 
در نتیجــه، از منظر نورمحمــدی، «زندانی کردن دوباره برخــی روزنامه نگاران که 
پرونده آنها با حساســیت بســیار زیادی در محافل رســانه همراه شده و نسبت به 
بازداشــت قبلی آنها هیچ گونه اقناع و توجیهی هم صورت نگرفته است، صرفا به 
تشــتت و چندقطبی در جامعه دامن زده و به تبع  آن، شــاهد کاهش وزن سیاسی 
دولت پزشــکیان برای ارتقای قدرت چانه زنی دیپلماتیک ایــران در مقابل آمریکا 

خواهیم بود».

در صحن شورای شهر تهران ساخت و سازهای غیرقانونی دانشگاه تهران بررسی شد

برج های سه قلوی دانشگاه تهران زیر ذره بین شورا

یادداشت گزارش

جامعهجامعه

  روز گذشته تنها دستور جلسه شورای شهر تهران بررسی گزارش 
حسابرسی های شــرکت ها و یک منطقه شهرداری تهران بود . دو 
هفته است طرح شفاف ســازی آرای کمیسیون ماده ۵ در جلسه 
هم اندیشی شورای شهر تهران بررسی می شود اما جزئیات بررسی 
این طرح علنی نمی شــود . این طرح داســتان جالبی دارد. از پاییز 
سال ۱۴۰۱ طرح شفاف سازی آرای کمیسیون ماده ۵ که مربوط به 
تصمیم گیری برای تغییر کاربری یا اضافه تراکم در حوزه شهرسازی 
است در دستور کار صحن علنی شورای شهر تهران قرار گرفته. این 
طرح در روزهای یکشــنبه در دستور کار قرار می گرفت و نوبت به 
بررسی آن نمی رسید و در جلسه بعدی صحن از دستور کار خارج 
می شد . امسال دوباره این طرح در دستور کار صحن قرار گرفت اما 
داستان ســال ۱۴۰۱ تکرار شد . به نظر می رسد قرار است این طرح 
در جلســات هم اندیشی نهایی و ســپس در دستور صحن علنی 
قرار گیرد . آرای کمیســیون ماده ۵ در این دوره از مدیریت شــهری 
منتقدان جدی دارد و برخی از کارشناســان شهری تصمیمات این 
کمیسیون را سبب ویرانی تهران و کاهش کیفیت زندگی تهرانی ها 
در سال های آینده می دانند . روز گذشته اما موضوع اصلی تذکرات 
اعضا، ساخت وســازهای غیر قانونی برخی نهادها و مراکز درمانی 
از جمله دانشــگاه تهران بود . مهدی چمران پیش از آغاز جلسه 
علنی، درباره ساخت وساز غیر قانونی سه برج خوابگاهی دانشگاه 
تهران به رسانه ها گفت: تنها دانشگاه تهران نیست. ما حتی شاهد 
ساخت بیمارســتان بدون مجوز و بدون پارکینگ بوده ایم که اینها 

باید روال قانونی خود را طی کنند.
ناصر امانی، عضو شــورای شــهر تهــران هــم در تذکری به 
توضیحات معاون شهرســازی درباره ساخت وســازهای دانشگاه 
تهران اشــاره کرد و گفت: تذکرم پیرو نامه ای اســت که در تاریخ 
۱۹ مهر ۱۴۰۳ خدمت آقای چمران ارســال کــردم که در این نامه 
به شکایت مدیرکل هواشناسی تهران درباره آغاز عملیات احداث 
ســه برج بلند مرتبه ۲۵ طبقه در مجاورت ایســتگاه هواشناسی 
واقــع در خیابان کارگر شــمالی که منجر به اختلال در ســامانه 
پایش و پیش بینی مخاطرات هواشناســی خواهد شــد، اعتراض 
کرده و درخواســت کرده بود که این عملیات متوقف شــود یا اگر 
قرار است ساخته شــود، از ارتفاع و تراکمش کاسته شود. از آقای 
چمران درخواســت کــردم که با توجه به اهمیــت موضوع، هم 
خودشــان از مراتب مطلع باشند و هم به شهرداری تهران دستور 
بدهند این موضوع را بررســی کنند. او ادامــه داد: آقای چمران با 
فاصله بسیار کمی این نامه را به بنده پاراف فرمودند که متن نامه 
مدیر کل هواشناســی به شکلی که ایشان گفته نیست و مراتب را 
به شــهرداری تهران منعکس کردند و قرار شد شهرداری منطقه 
۶ گزارشــی ارائه کند. ولی هم اکنون شــهرداری به دلایل دیگری 
از ادامه ســاختمان جلوگیری کرده اســت. با فاصله دو روز، آقای 
صارمی، معاون شهرســازی، مصاحبه کرده و تأکید کرده  ساخت 
برج های سه قلو در دانشگاه تهران فاقد مجوز از سوی شهرداری 
تهران است و قطعا به صورت قانونی با این تخلف برخورد خواهد 
شد. آقای صارمی همچنین با بیان اینکه طی سه روز اخیر موضوع 
تخلف دانشــگاه تهران برای ساخت برج های سه قلو مورد توجه 
رســانه ها قرار گرفت که متأســفانه نوک پیکان ایــن انتقادات به 
سمت شــهرداری تهران بوده و در اخبار نیز این گونه ذکر شده که 
این ساخت وســاز با مجوز شــهرداری در  حال انجام است. ابتدا از 
حساســیت بحق عزیزان درباره موضوعات شــهری تشکر کرده و 
جهت شفاف ســازی موضوعات توضیحاتی در این خصوص ارائه 
داده اســت. امانی اضافه کرد: او گفته که در مرداد ماه سال جاری 
شهرداری منطقه ۶ گزارشــی در خصوص ساخت وساز غیرمجاز 
توســط دانشــگاه تهران برای احداث برج های خوابگاهی به این 
معاونت ارائه داد و این معاونت پس از بررسی های لازم در جواب 
این گزارش به منطقه اعلام کرد تا اقدامات قانونی برای جلوگیری 
از این تخلف انجام شود و همچنین در تاریخ ۲۶ شهریور  سال جاری 
موضوع این تخلف دانشگاه تهران از سوی این معاونت به مدیرکل 
دفتر فنی و عمرانی حمل ونقل و ترافیک استانداری تهران گزارش 
شــد. آقای صارمی تأکید می کند تا این لحظه هیچ گونه مجوزی از 
سوی شهرداری برای احداث برج های خوابگاهی دانشگاه تهران 

صادر نشــده و اقدام دانشگاه برای ساخت وســاز در این محدوده 
کاملا غیرقانونی اســت. این عضو شورای شــهر تهران در نهایت 
این پرســش را مطرح می کند که  مگر شهر صاحب ندارد؟ چطور 
می شود که در خیابان کارگر شمالی، در یکی از حساس ترین مراکز 
کشور، یعنی ایستگاه آتش نشانی شــهر تهران از مرداد  ماه تا کنون 
گودبرداری می کنند و هیچ کس خبر ندارد و شهرداری مجوز نداده 
و بعد که رسانه ای می شــود، می گویند ما مجوز ندادیم و یک کار 
غیرقانونی است و دانشگاه تهران غیرقانونی کار می کند؟ در منطقه 
۱۵ در محله رضویه اگر فردی بخواهد پنجره اش را جابه جا کند با 
فاصله یک ســاعت عوامل شهربان با امکانات به آنجا می ریزند و 
برخورد می کنند که کار خوبی می کنند و جلوی تخلف را می گیرند، 
اما گودبرداری با این عمق در خیابان کارگر شــمالی کنار ایستگاه 
آتش نشــانی صورت می گیرد، خبر ندارند و می گویند مجوزش را 
صادر نکرده انــد. زمانی در دوره ما بزرگی گفتــه بود که وقتی در 
شهر راه می رویم احساس می کنیم شهر صاحب دارد. نمی خواهم 
بگویــم الان برعکس عمل شــده اســت، ولی چرا ایــن اتفاقات 
می افتد؟ امانی اضافه کرد: در مورد ساخت و ساز در دانشگاه تهران 
فیلمی نشــان دادم و آقای چمران دو جلسه بعد مرا مورد عتاب 
قرار دادنــد که این طوری نبوده و باید تحقیق کنید. تحقیق کردیم 
و قطعا ســاخته بودند و وقتی فیلم پخش شــد که آن را تخریب 
کردند. چهارشــنبه با آقای جوانی و هیئت امنای محله خوارزمی 
جلسه داشتم و می توانید بپرسید که در مورد خشک کردن و قطع 
درختان در جنگل های پشت مؤسسه زلزله نگاری دانشگاه تهران 
چه می گویند. این وضعیت می خواهد همین طور ادامه پیدا کند؟ 
یعنی دانشــگاه تهران یک مجموعه خودسر است که هیچ قانون 
مدیریت شهری برایش مهم نیســت و هر کاری بخواهد می تواند 
انجــام بدهد؟ نمی دانم به شــهرداری، رئیس دانشــگاه تهران یا 

وزارت علوم تذکر بدهم؟ این شهر قانون و صاحب دارد.

آمارسازی به جای  پاسخ  تذکر
در ایــن جلســه مهدی اقراریــان، عضو کمیســیون نظارت و 
حقوقی شــورای شــهر تهران، به عنوان اولین فــرد تذکردهنده 
به ســخنان معاون شــهردار درباره آمار پاسخ گویی شهرداری به 
تذکرات اشاره کرد و گفت: تذکر من مربوط به نکاتی است که آقای 
باقری، معاون برنامه ریزی شــهرداری تهــران  که به نمایندگی از 
شهرداری و شهردار تهران در جلسه حضور دارند، مطرح کرده اند 
که تذکر را بیان می کنم. بر اســاس چارچوب قانونی، این تذکر به 
شخص آقای زاکانی، شــهردار تهران، مربوط می شود و امیدوارم 
این نکات به ســمع و نظر ایشــان برســد. به همین دلیل از آقای 
باقــری خواهش می کنم که حتما این تذکر را به شــهردار منتقل 
کند. اقراریان ادامه داد: بر اساس ماده ۸۳ قانون شوراهای کشور، 
اگر یک یا چند نفر از اعضای شــورای شهر به عملکرد شهردار یا 
عملیات شهرداری اعتراض یا ایرادی داشته باشند، ابتدا باید رئیس 
شــورا موارد را به طور روشــن به شــهردار تذکر دهد. فلسفه این 
تذکرات از همین منظر قانونی است و به همین رو به آقای باقری 
توصیــه می کنم که یک بار دیگر متن ماده ۸۳ قانون شــوراها را 
ملاحظه کند. گاهی اوقات برخی از این تذکرات از سوی شهرداری 
تهران صرفا جهت رفع تکلیف شورا پاسخ داده می شوند که این 
پاسخ ها عموما قانع کننده نیســتند. جالب است که برخی از این 
پاسخ ها در روزنامه همشهری که با پول این مردم اداره می شود، 
منتشر می شــود. ان شــاءاالله در فرصت مناســب درباره روزنامه 
همشــهری صحبت هایی را بیان خواهم کرد. عضو کمیســیون 
نظارت و حقوقی شــورای شــهر تهران همچنین به عبدالمطهر 
محمدخانی، رئیس مرکز روابط بین الملل شهرداری تهران، تذکر 
داد و گفت: آقای محمدخانی در نامه ای بســیار عجیب نکاتی را 
مطرح کرده است که البته بنده بنا ندارم به صورت کامل این نکات 
را بیان کنم، اما اگر نیاز باشــد  این نامه را در اختیار رســانه ها قرار 
خواهم داد. در انتهای نامه، آقای محمدخانی گفته اســت که با 

وجود پیگیری های مکرر شــهرداری تهران و وزارت امور خارجه، 
وزارت کشور نسبت به برخی از موضوعات پاسخ گو نیست که این 
موارد به مأموریت های خارجی شهرداری تهران مربوط می شود. 
جالب اینجاســت کــه عبدالمطهر محمدخانی وزارت کشــور را 
متهم می کند که باعث اختلال و کارشکنی در بحث مأموریت ها و 

سفرهای خارجی مدیران شهری شده است.

 درخواست شفافیت درخصوص ساختمان لاله
گزارش حســابرس رســمی شــورای اســلامی شــهر تهران 
درخصوص عملکرد مالی شرکت کنترل ترافیک تهران در صحن 
شورا مورد بررسی قرار گرفت و بندهای تکلیفی آن به تأیید اعضا 
رسید. ناصر امانی، عضو شورای شهر، درباره گزارش حسابرسی این 
شرکت گفت: ۱۲۷۵ میلیارد ریال انحراف نسبت به بودجه مصوب 
اتفاق افتاده که نیاز به توضیح نماینده شــرکت داریم. نکته دیگر 
درباره اساســنامه شرکت است که برخی وظایف در آن پیش بینی 
نشده است. تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر، گفت: این شرکت مشمول ماده ۱۴۱ است و با توجه به 
اینکه این شرکت چندین برابر از سرمایه اش عقب است، باید هر چه 
سریع تر در خارج شدن از ماده ۱۴۱ اقدام کنند. او ادامه داد: همچنین 
حقوق و دستمزد شرکت ســال ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ کاهش پیدا 
کرده و این در حالی  است که فقط پنج درصد کاهش نیرو داشتند. 
نکته دیگر علت عقب ماندگی در پیشرفت فیزیکی است و همچنین 
مسئله ساختمان لاله که به مؤسســه رایان  شهر واگذار شده باید 
توضیح داده شود. احمد صادقی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
شورا درباره بندهای تکلیفی این شرکت بیان کرد: شرکت ملزم به 
پیگیری مطالبات راکد از مناطق و ســازمان ها و شرکت های تابعه 
شــهرداری تهران  و نیز رعایت مفاد بخش نامــه بودجه مصوب 
ســال مالی مربوطه، همچنین تعیین تکلیــف وضعیت مالیات بر 
عملکــرد تکلیفی و ارزش افزوده و ایجاد زیرســاخت های اجرای 

دستورالعمل مبارزه با پولشویی است.
در جریان بررسی گزارش حسابرس شورا درباره عملکرد مالی 
این شــرکت، مدیر عامل شــرکت کنترل ترافیک تهران در پاسخ به 
تذکرات اعضای شورای شهر بیان کرد: جابه جایی هایی در خصوص 
بودجه ها شکل گرفت و این باعث انحراف شد. این مسئله به دلیل 
نگهداشت دوربین های سطح شــهری و جاده ای بوده است. قرار 
بود بازنگری در بودجه داشــته باشیم. امسال اقدامات لازم درباره 
بازنگری بودجه را انجام دادیم. ساختمان لاله نیز تحت مالکیت و 

در اختیار شرکت کنترل کیفیت است.
او ادامه داد: در حال تعویض ۶۰۰ سامانه دوربینی هستیم اما 
در ایــن بازار نیاز به نقدینگی و کمک های مالی  داریم. ما فقط ۱۲۰ 
میلیارد دریافت کردیم و این مسئله روی فرایند کاری ما مؤثر بوده 
است. در سال ۱۴۰۳ کار انجام شده منطبق با قراردادها خواهد بود. 
بخشی از حقوق پرسنل احتمالا در گزارش حسابرسی مورد دقت 
قرار نگرفته اســت. حتما حقوق بیشتری نســبت به عدد گزارش 
پرداخت کرده ایم. در ادامه گزارش حسابرســی مؤسســه فناوران 
شــهر تهران برای ســال مالی ۱۴۰۲ بررسی شــد، ابتدا حسابرس 
رســمی  گزارشــی جامع از وضعیــت مالی و عملیاتی مؤسســه 
فناوران شــهر تهران ارائه کرد. او ضمــن تأیید کلیات صورت های 
مالی مؤسسه برای سال ۱۴۰۲، به چند نکته اشاره کرد که نیازمند 
پیگیــری و اصلاح بودند. از جمله این موارد، عدم تحقق برخی از 
تکالیف مقرر در مجمع عمومی عادی ۲۹ تیر ۱۴۰۲، شامل آموزش 
کارکنان و رعایت آیین نامه ها و دستورالعمل های مبارزه با پولشویی 
و همچنین عدم تهیه زیرسیســتم بهای تمام شده در سامانه مالی 
مؤسســه بود که به دلیل عدم پیگیری، به نتایج ملموسی نرسیده 
است. حسابرس همچنین به مغایرت هایی در معاملات مؤسسه 
با اشخاص وابسته و روابط درون گروهی با شهرداری تهران اشاره 
کرد و یادآور شد: به دلیل نبود صورت ریز اقلام بودجه ای، پیگیری 
انحرافات بین درآمدها و هزینه ها با اقلام بودجه مصوب برای این 
مؤسسه امکان پذیر نبوده است. او تأکید کرد در این مورد، عدم ارائه 
اطلاعات کامل از سوی مؤسسه، مشکلاتی در بررسی دقیق بودجه 

ایجاد کرده است.

افزونه هــای تأیید هویت دیوار به خریداران کمک می کنند تا با 
فروشــندگان معتبر و مطمئن معامله داشته باشند و فروشندگان 
می توانند با جلب اطمینان کاربران شــانس فروش شــان را بیشتر 
کنند. افزایش امنیت و ایجاد اطمینان حین معامله برای کاربران، 
همیشــه یکی از دغدغه های دیوار بوده اســت، به همین دلیل از 
مدتی قبل افزونه های مختلف احراز هویت به دیوار اضافه شده اند. 
دیوار با اضافه کردن افزونه های احراز یا تأیید هویت، تلاش می کند 
محیطی امن و مطمئن برای کاربران خود فراهم کند. تأیید هویت 
کمکی به هر دو طرف معامله، یعنی هم فروشــنده و هم خریدار 
کرده است؛ خریداران با اطمینان بیشتری می توانند با آگهی گذارانی 
که هویت یا کسب وکارشــان تأیید شده معامله کنند و فروشنده ها 
با تأیید هویت شــان می توانند شانس دیده شدن و فروش شان را تا 
۱۰۰ درصد افزایش دهند. احراز یا تأیید هویت فرایندی اســت که 
در آن هویت کاربران از طریق ســامانه های معتبری مانند سامانه   
سازمان ثبت احوال، سامانه  ثنا و دیگر منابع رسمی تأیید می شود. 
این خدمات توسط برخی از شرکت های سرویس دهنده به دیوار از 
جمله اینفوچک، عصر داده (ونیفــای)، یو آیدی و... در دیوار ارائه 

می شــود. با اضافه شدن احراز هویت که مانند احراز هویت آنلاین 
برای باز کردن حســاب بانکی است، فروشــنده کالا یا ارائه دهنده 
خدمات، می تواند با ارســال ویدیوئی کوتــاه، افزونه  احراز هویت 
تصویری را از سرویس های همکار دیوار دریافت کند. استفاده از این 
ویژگی در همه دســته های دیوار برای کاربران فراهم شده است و 
فقط محدود به احراز هویت ویدیوئی نیست و علاوه بر آن، استعلام 
سوء پیشــینه، گواهی یا پروانه  کســب و کار، خوش حسابی بانکی و 
اعتبار معاملاتی را هم شامل می شــود. کسانی که از طریق دیوار 
اقدام به فروش کالا یا ارائه خدماتی مانند تعمیرات و... می کنند، به 
این شکل هویت شان به  صورت رسمی تأیید و ثبت می شود و دیگر 
کاربران هم با مشــاهده احراز هویت تصویری آگهی گذار، مطمئن 
می شــوند آگهی گذار همان فردی اســت که تصویرش در آگهی 
وجود دارد؛ شــبیه تأیید هویت راننده  های تاکسی اینترنتی. احراز 
هویت، کمکی به هر دو طرف یک معامله یعنی هم فروشــنده و 
هم خریدار است. مشخص است که خریدارها می توانند با اطمینان 
بیشــتری با آگهی گذارانی کــه احراز هویت خــود را انجام دهند 
معامله کنند و احتمال کلاهبرداری در این مســیر تقریبا نزدیک به 

صفر می شود. علاوه بر این، فروشندگان کالا و ارائه دهندگان خدمات 
با اســتفاده از این سرویس ها و تأیید هویت خود، می توانند اعتماد 
بیشتری را  میان خریداران ایجاد کنند. با استفاده از این سرویس  ها، 
کاربران فروشنده می توانند شــانس دیده شدن و انجام معاملات 
مربــوط به آگهی خود را تــا ۱۰۰ درصد افزایش دهنــد و کاربران 

خریدار هم می توانند خرید امن تری را در دیوار تجربه کنند.
افزایش اطمینان خریداران: با تأیید هویت فروشنده، خریداران با 
اطمینان بیشتری می توانند معاملات خود را انجام دهند و مطمئن 

باشند که با فرد معتبری  در ارتباط هستند.
کاهش کلاهبرداری: با تأیید هویت کاربران، امکان سوءاستفاده و 

کلاهبرداری در پلتفرم دیوار کاهش پیدا می کند.
افزایش بازدید و فروش: آگهی هایی که دارای نشان «احرازشده» 
یا «تأییدشده» هســتند، بازدید و تماس بیشــتری دارند و احتمال 

فروش کالا یا خدمات در آنها  افزایش می یابد.
اعتبار بیشــتر برای کســب وکارها: با تأیید اطلاعات کسب وکار، 
ارائه دهندگان خدمات می توانند اعتماد بیشتری را  میان مشتریان 

ایجاد کنند.

نورا  حسینی

پیشگیری  از  کلاهبرداری  در  دیوار  با  افزونه های تأیید هویت

خبر

ما به یک بازنگری جدی نیاز داریموزیر آموزش و پرورش:
وزیر آموزش و پرورش گفت: در معماری کنونی نه می توان استعدادی را   
کشــف کرد، نه می توان میان مهارت ها و آموزش های عمومی  تفکیکی 
قائل شــد. این شاخه شاخه شــدن کار آموز ش و پرورش نیســت، بلکــه این کار 
حوزه های تخصصی و دانشگاهی است. باید یک بازنگری و بازبینی مجدد انجام 
شــود تا با لشــکر بیکاران و نیروهای فارغ التحصیلی که هیــچ مهارتی ندارند، 
مواجه نشویم. علیرضا کاظمی پیش از ظهر یکشنبه  ششم آبان ۱۴۰۳ در مراسم 
آغاز ســال تحصیلی دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی، با حضور در سالن شهید 
طهرانی مقدم دانشــگاه، ضمن تشــکر از تلاش ها و خدمات مدیران، کارکنان و 
اســتادان این دانشگاه، گفت: جایگاه دانشــگاه فرهنگیان و دانشگاه تربیت دبیر 
شــهید رجایی و اهمیت آن بر هیچ کسی پوشــیده نیست. شاید تاکنون کسی به 
اندازه مقام معظم رهبری در باره اهمیت این دانشــگاه صحبت نکرده باشــد. 
هر وقت بحث آموز ش و پرورش به میان آمد و موضوع تربیت مطرح شد، به این 
دو دانشــگاه با دقت کامل و با همه ابعاد از منظر پژوهشی، علمی و مأموریت 
اصلی آن یعنی «تربیت معلم» حرفه ای پرداخته اند. ما نیز به تأسی از رهبری و 
با اعتقاد راسخ به این موضوع، این دو دانشگاه را که جزء زیر ساخت های اصلی 
نظام تعلیم و تربیت هســتند در اولویت برنامه های خود قرار داده ایم. از آنجا که 
مأموریت بزرگی بر دوش این دو دانشگاه گذاشته شده است و این دو باید مسیر 
رشد و توسعه کشور و مسیر شکل گیری اهداف فرهنگی، اجتماعی و ارزش های 
یک نظــام را طی کنند، هیچ کوتاهــی ای  درمورد این دو دانشــگاه را نخواهیم 
پذیرفت. بارها گفته ام که در بخش هایی از نظام تعلیم و تربیت خود شخصا ورود 
خواهم کرد. یکی از این بخش های مهم، دو دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی و 
دانشــگاه فرهنگیان اســت.او بر لزوم اســتفاده از همه ظرفیت های موجود به 
منظــور توســعه و ارتقــای ایــن دو دانشــگاه تأکیــد کــرد و افــزود: یکی از 
عقب افتادگی های این دانشگاه، عدم توســعه آن در سراسر کشور است. باید از 
همه ظرفیت های آموزش و پرورش در جهت توســعه این دانشــگاه در سراسر 
استان ها استفاده کرد. او با اشاره به اینکه دانشجویان این دو دانشگاه باید الگوی 
حوزه های دیگر باشــند، تصریح کرد: تأثیرگذاری دانشــجویان این دانشگاه ها در 
بخش های مختلف کشــور مشــهود اســت اما کافی نیســت. انتظــار می رود 
دانشــجو معلمان پس از آنکــه وارد عرصه نظام تعلیم و تربیت می شــوند، با 
خلاقیــت و نــوآوری در روش هــا و رویکردها، گسســت هایی را کــه در نظام 

تعلیم و تربیت مشاهده می شود، پر کنند .

ادامـه از 
صفحه

۳


